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A magyar-román kormányközi kisebbségi vegyes-bizottság soros ülése a román Fővárosban 
került megrendezésre. A tanácskozáson a NEKF képviseletében vettem részt. (A magyar 
delegáció tagjai névsora mellékelve.) 
 
A bukaresti ülésen egyeztetésre került a megelőző, 2005. december 4-ei battonyai találkozón 
megfogalmazott Ajánlások megvalósítása értékelése. Az új Ajánlások véglegesítésére nem 
maradt idő az egy napos tanácskozáson. Az ülés 2007. augusztus végén folytatódik várhatóan 
Budapesten. (A tanácskozás első fordulója dokumentuma mellékelve.)    
 
A bukaresti találkozó előkészítése időszakában a magyar fél arra törekedett, hogy a Testület 
elsősorban a jövőbeni feladatokra koncentráljon. További törekvésként fogalmazódott meg, 
hogy a Bizottság az eddigieknél szélesebb perspektívából értékelje a kisebbségügy napi 
problémáit.  
 
A jelen Úti-jelentésben a továbbiakban kizárólag a hazai kisebbségeket, a NEKF munkáját 
közvetlenül érintő kérdésekre térünk ki.  
 
A román fél ragaszkodott a magyarországi román kisebbség Bukarest által kritikusnak értékelt 
helyzete részletes áttekintéséhez, az éles kritikai megjegyzéseinek az ülés dokumentumaiban 
való szerepeltetéséhez. Ez egy új jelenségként volt rögzíthető a magyar-román vegyes-
bizottsági munka több mint 10 éves történetében. 
 
További új fejlemény, hogy első ízben vezette a román delegációt a Határon Túli Románok 
Hivatala (HRTH) államtitkára. A Bizottság ülésén a román tagozat tagjai között a HRTH több 
munkatársa volt jelen. Ott volt Románia budapesti nagykövete, a diplomáciai képviselet hazai 
románokért felelős munkatársa, a gyulai román főkonzul.  
 
A román fél elsősorban az országos román önkormányzat anyanyelvhasználatot érintő 
működését, valamint a román kisebbségi oktatás helyzetét kritizálta.  
 
A román fél javasolta, a Bizottság fejezze ki „sajnálatát”, amiért az országos román 
önkormányzat 2007. március 22-ei alakuló ülésén többségi szavazattal megakadályozták a 
román nyelv használatának alkotmányos jogát. Kérte továbbá, hogy az országos 
önkormányzat működése, gazdálkodása legyen átláthatóbb.  
 
Az ülésen, Kreszta Traján, az országos önkormányzat elnöke tájékoztatást adott arról, hogy 
idő közben rendezték a nyelvhasználati problémát, közgyűlést tartottak 2007. június 30-án és 
azok az önkormányzati tagok, akik kérték, románul tehették le a képviselői esküt. 
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A román kisebbségi oktatással kapcsolatban a román fél olyan megállapításokat tett mint, 
hogy ez az oktatási forma „rendkívül hiányos”, az „iskola-összevonások súlyosan sértik a 
magyarországi román közösség érdekeit”, „egyetlen egy tankönyv sem jelent meg”.  
 
Az ülésen az oktatási szaktárca képviselője jelezte, a felsorolt állítások nem fedik a valóságot, 
tárgyi tévedéseken alapulnak.  
 
A magyar delegáció vezetője, a Bizottság társelnöke Gémesi Ferenc úgy foglalt állást, hogy 
Magyarország nem zárkózik el attól, hogy megvizsgálja, miként lehetne a román fél által 
megfogalmazottak szerint biztosítani a jobb minőségű román nyelvoktatást a magyarországi 
román kisebbség számára. Ez ügyben aktív együttműködést kért a román partnertől. 
Felvetette, a román kisebbség anyaországa nyújtson hatékony segítséget a magyarországi 
román nyelven oktatók képzéséhez, tankönyvíráshoz.  
 
A bukaresti ülésen, az oktatással kapcsolatos álláspontok közelítése érdekében a magyar fél 
javaslatára a Bizottság szakértői közös, új javaslatok kidolgozását határozták el. A szöveg 
véglegesítésére az ülés második fordulóján kerülhet sor.  
 
Az Ajánlások véglegesítése szintén a következő ülésszakon történhet meg. Várható, hogy a 
Bizottság támogatni fog két olyan projektet, mely számottevő eredményeket hozhat a hazai 
román kisebbséget érintő kérdésekben.  
 
Mindkét fél támogatja, hogy a battonyai román iskola újjáépítéséhez a két kormány közösen 
nyújtson költségvetési forrásokat. Egyetértett a Bizottság abban is, hogy a budapesti ortodox 
román kápolna épületegyüttese felújítása európai uniós források közös lehívásával valósuljon 
meg.  Javasolni fogják, hogy a projekt előkészítéséhez alakuljon szakértői munkabizottság és 
a kérdés szerepeljen a soron következő, várhatóan 2007. őszén megrendezésre kerülő magyar-
román közös kormányülésen is.  
 
Az Emlékeztetőhöz mellékeljük az ülésről a szakállamtitkárság honlapján megjelentetni 
javasolt dokumentumot.  
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